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روز یکشــنبه 16 اردیبهشــت 97 همزمان با ســفر رئیس 
جمهوری، تعدادی از اعضای هیات دولت و هیات همراه به خراسان 
رضوی، شرکت پارس فولاد ســبزوار وابسته به بانک پارسیان با 
ظرفیت 800 هزار تن فولاد به عنوان یکی از 8 طرح استانی کشور 
افتتاح شد. در این مراسم، که علاوه بر رئیس جمهوری و اعضای 
هیات دولت، دکتر کورش پرویزیان، مدیرعامل بانک پارســیان، 
دکتر ســمیعی نژاد، مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری بانک 

پارسیان، تعدادی از مقامات محلی و نمایندگان مجلس نیز حضور 
داشتند، شرکت پارس فولاد سبزوار با  برنامه ریزی، سرمایه گذاری 
و تلاش متخصصان کشور در ســازمان معادن و توسعه صنایع 
معدنی به بهره برداری رسید. این طرح استانی، براساس مصوبه 
شــورای اقتصاد در 21 تیرماه 1385 و ماموریت سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران در خصوص طرح جامع 
تولید فولاد در برنامه چهارم توسعه و به استناد بند 6 ماده 3 قانون 

برنامه و بودجه نسبت به سرمایه گذاری جهت ایجاد ظرفیت تولید 
6.4 میلیون تن فولاد در ســال در قالب طرح های استانی شکل 
گرفته است. شرکت پارس فولاد سبزوار،  به عنوانی یکی از 8 طرح 
فولادی و استانی کشور، بر اساس مطالعات امکان سنجی در استان 
خراسان رضوی در سال 1385 شکل گرفته و  در منطقه ای به نام 
جوین و در محلی با مساحتی بیش از 230 هکتار واقع در کیلومتر 

50 جاده سبزوار-اسفراین قرار دارد .

افتتاح شرکت پارس فولاد سبزوار با حضور رئیس جمهوری
ویژه
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لیلا مهداد| تورلیدر بود و با آشنایي با کمپین »یکي 
هســتیم« دغدغه فعالیت اجتماعي پیدا کرد. به این 
نتیجه رســید که تنها نباید زنده بود، براي این دغدغه 
شــعار بي زباله را برگزید و براي آن رکاب زد. آشنایي با 
مدارس طبیعت بــراي او راهي جدید بــود تا در کنار 
اندیشیدن به احداث مدرســه طبیعت در اصفهان به 
رکاب زدن تمام ایران بیندیشد تا سفیر مدارس طبیعت 
در ایران باشــد. در ادامه صحبت هاي صالح محبي با 

»شهروند« را مي خوانیم.
آقای محبی متولد چه سالی هستید و چه شد که به 

طبیعت علاقه مند شدید؟
زاده همدان هستم. 24ســال از زندگي ام را در شهر 
همدان گذرانده ام و 5-4ســالي مي شــود به اصفهان 
مهاجرت کرده ام و آن جا ســاکنم. متولد 67 هســتم 
و دو، ســه ماه دیگر وارد 30سالگي مي شــوم. دوران 
کودکي بیش فعال بودم و عاشق طبیعت. البته در آن 
دوران محیط  زندگي ام به این مسأله کمک مي کرد تا 
با طبیعت رابطه تنگاتنگي داشته باشم و زمینه فعالیتم 

در بزرگسالي شود. 
از دوچرخه سواري و انگیزه سفر با دوچرخه برایمان 

تعریف کنید. 
یک سال ونیم است که دوچرخه ســواري مي کنم. 
رشــته ورزشــي ام والیبال اســت که هیچ ربطي به 
دوچرخه سواري ندارد. به واسطه فعالیت محیط زیستي  
که یکي از شــاخه هاي فعالیتم اســت، این رشــته را 
هم تجربه کــردم. یکــي از المان هاي فــرد طرفدار 
محیط زیست این است که در رفت وآمدهاي شهري از 
نقلیه عمومي استفاده کند و من در میان این وسایل با 
توجه به پیش زمینه فني اي که داشتم، دوچرخه برقي 
را انتخاب کردم. مدتي بعد به دوچرخه سواري علاقه مند 
شــدم و دوچرخه معمولي را براي رفت وآمد انتخاب 
کردم. همیشه ســفر طولاني یکي از رویاهایم بود و با 
علاقه مندي به دوچرخه، سفر با این وسیله را انتخاب 
کردم؛ سفري کم هزینه و پرمغز. سفر براي یک فرد اهل 
سفر باید فرآیندي فراتر از یک  جابه جایي باشد. در سفر با 
دوچرخه چون سرعت طي مسیر پایین است، جذابیت 
بیشتري وجود دارد، چون در طول سفر با شگفتي هاي 
بیشتري روبه رو هستید که شاید تا آن زمان از آنها غفلت 
کرده اید. شــگفتي هایي که در فرهنگ ها و رفتارهاي 
مردم  مي بینید یا در طبیعت ها و اقلیم هاي مختلف با 
آن روبه رو مي شوید. شرایط اقتصادي متفاوتي که هر 
منطقه براي خود رقم زده اند و... شگفتي هایي هستند 

که مي توان از نزدیک آنها را لمس کرد.
چرا سفر با دوچرخه؟

شــروع ســفر با دوچرخه از میزباني یک جهانگرد 
اسپانیایي بود. توریستي که با دوچرخه از اسپانیا سفرش 
را شروع کرده بود و قصد داشت دنیا را با دوچرخه سفر 
کند. دیدن این جهانگرد و آشنایي با تفکرش این حس 
را در من ترغیب کرد و بعد از گذشت 6 ماه شروع به سفر 

با دوچرخه کردم. در واقع این علاقه را عملیاتي کردم.
نخستین سفرتان با دوچرخه چطور بود؟

اولین ســفر با دوچرخه را از اصفهان شروع کردم و 
مقصد نهایي، بندرعباس بود؛ سفري با شعار بي زباله. 
تا شــیراز رکاب زدم و از آنجایي که مســیر شــیراز تا 
بندرعباس بیشــتر بیاباني اســت، تصمیم گرفتم به 
سمت غرب خلیج فارس بروم و از آن جا شروع کردم به 
رکاب زدن تا بندرعباس. سفري که یک ماه طول کشید و 
بي شک آخرین سفرم نخواهد بود و سفرهاي طولاني تر 

دیگري را هم در برنامه  ام دارم. 
این  فعالیت هاي محیط زیســتي تان گفتید.  از 
فعالیت ها از چه زماني بخشي از زندگي تان شدند؟ 

محیط زیســت و علاقه مندشــدن به مباحث آن 
یکي از ایســتگاه هاي زندگي ام بود. شــاید بسیاري از 
مردم شــغل، ازدواج و... را جــزو اولویت هاي خود قرار 
بدهند. من مي گویم کنشــگر مدني شــدن، فعالیت 
اجتماعي داشتن. در واقع باید بگویم فعالیت در عرصه 
محیط زیست بزرگترین تغییر در زندگي  ام بود. در گام 
اول به فعالیت هاي اجتماعي علاقه مند شــدم، آن هم 
به واسطه دوستي ای که در اینستاگرام با او آشنا شدم. 

رضا عابدیني کــه کمپین »یکي 
هستیم« را داشتند و هنوز هم در 
این زمینه فعالیت مي کنند، آن هم 
با انگیزه ایجاد صلح. آشــنایي با 
ایشــان باعث شــد متوجه شوم 
مي توان در کنار زندگي معمولي، 
دغدغه اي اجتماعي داشــت و در 
مــورد آن صحبت کــرد، عده اي 
را با خود همراه کــرد، به گروهي 
امید داد و مشکلات افرادي را حل 
کــرد.. در تورهایي کــه مي بردم، 
کامــلا از نزدیک مي دیــدم که تا 
چه میــزان اطلاعات مــردم در 

زمینه محیط زیست کم اســت و همین مسأله باعث 
کم لطفي آنها به محیط زیست مي شود. تصمیم گرفتم 
فعالیت هاي مدني ام در عرصه محیط زیســت باشد. 
مطالعاتم را در زمینه محیط زیست گسترش دادم. در 
همایش ها و کنفرانس ها شرکت کردم و... از آنجایي که 
مشوقم فردي اهل سفر بود و براي صلح جهانگردي هم 
داشت، دوچرخه، سفر و محیط زیست را در کنار هم قرار 
دادم. ابتدا با فعالیت در فضاي مجازي از محیط زیست 
گفتم و ســعي کردم اطلاعاتي را به مخاطبانم بدهم. 
مرحله بعدي جمع دوستان بود به طوري که دوستانم 
سعي مي کردند نکات محیط زیستي را رعایت کنند. در 
واقع از زماني که تصمیم گرفتم کنشگر اجتماعي شوم، 
در عرصه محیط زیست فعالیت کردم. در تمام این دوران 
در جامعه مخاطبم از آب، هــوا، زباله و... صحبت کردم 
و راهکارهایي را هــم ارایه مي دادم، حتي زماني که تور 
مي بردم، محیط زیست را فراموش نمي کردم و حتي از 
فواید عقرب ها در محیط زیست براي مسافرها صحبت 
مي کردم که بیشتر اوقات مورد توجه آنها قرار مي گرفت. 
 در فعالیت هاي محیط زیستي چه میزان از سایر 

کشورها عقب هستیم؟

خیلي خیلي زیاد. دیدگاه من دیدگاه یک انســان 
معمولي اســت که وارد فعالیت هاي محیط زیســتي 
شده است. واقعیت تلخ این است که کشور ما در زمینه 
فعالیت هاي مدني به طور کلي عقب اســت. در عرصه 
محیط زیســت هم همین طور. علت این مســأله هم 
برمي گردد به اینکه بیشترین توان اجتماعي کشورمان 
در حاشیه ها صرف مي شود درحالي که در سایر جوامع 
شــاهدیم که شــهروندان این توان را بــراي فعالیتي 
اجتماعي که همه اقشار یا بخشي 
از آنهــا متنفع مي شــوند، صرف 
مي کنند. به عنوان مثــال فردي 
که در عرصه هنري فعالیت دارد، 
کنش اجتماعي در این زمینه را به  
عهده مي گیرد یا فردي که تخصص 
اقتصــادي دارد، در همان زمینه 
مســئولیتي را به دوش مي کشد 
تا ســایرین در راستاي آن متنفع 
شــوند. البته نباید از یاد برد که در 
این جوامع فعالیت هاي اجتماعي 
مورد حمایت  دولت ها هستند. در 
ایران فعالیت هاي مدني، معطوف 
به »ان جي او«ها مي شود و از آنجایي که ما در فرهنگ 
کار جمعي ضعف داریم، در بیشتر مواقع با حاشیه ها و 
کاستي هایي روبه رو مي شویم که نبود حمایت ها هم به 
آن اضافه مي شود و در نهایت ما به شکل گسترده این 

نوع از فعالیت ها را کمتر شاهدیم. 
با »ان جي او«ای هم همكاري دارید؟

در »ان جي او«هاي مختلفي فعالیت داشــته ام، اما 
در حال  حاضر به شــکل انفــرادي فعالیت مي کنم و 
زیرمجموعه هیچ سمني نیستم. واقعیت غیر قابل انکار 
این است که بخشي از فعالیت هاي مدني »ان جي او«ها 
در جلســات، مقاله ها، تجمع ها و... خلاصه مي شود و 
متاسفانه کار مستمر و طولاني مدت کمتر در این عرصه 

به چشم مي خورد.
و داستان شعار بي زباله از کجا آمد؟ 

در همان ایام تورلیدري یکي از چیزهایي که بیشتر 
از همه برایم مشهود بود، این مسأله بود که مردم هیچ 
حساسیتي روي زباله و پسماند تولیدشــان ندارند. از 
همان برهه بود که به ذهنم خطور کرد زباله تنها مشکلي 
اســت که وقتي با فردي در مورد آن صحبت مي کنم، 
نمي تواند آن را گردن عامــل بیروني بیندازد و نتیجه 

متوجه خود شخص است. شاید آب خیلي مهمتر بود، 
شاید کیفیت و آلودگي هوا ارجح تر بود، اما اگر در مورد 
آنها صحبت مي کردم افراد به دنبال مقصر مي گشتند 
و از همه چیز مي گفتند به جز ســهم خودشان. از زباله 
گفتم چون مشکلي است که توســط مردم به شکل 
خودجوش و خودانگیخته مي تواند حل شود. یک روزه 
هم مي تواند حل شــود، چون اگر همین مردم همان 
همتي که در زلزله کرمانشــاه داشتند را به کار ببرند و 
کسي زباله اي را زمین نریزد و نکاتي را رعایت کند، این 

مشکل حل مي شود و نیاز به هیچ چیز دیگري ندارد.
از این شعار و سفر بازخوردي هم داشتید؟

زماني بازخورد را 20میلیوني که در اینستاگرام فعال 
هســتند در نظر مي گیریم که مي توان گفت بله، این 
شعار بازخوردهاي خوبي داشت و توانست تاثیرگذار 
باشد. درواقع اگر بخواهیم فعالان فضاي مجازي، قشر 
باسواد و کمي آشنا با مسائل محیط  زیستي و... را در 
نظر بگیریم، بازخورد خوبي داشــته است، البته نه از 
جانب من، بلکه از جانــب کل این چالش. اما واقعیت 
این است که ما 80میلیون جمعیت داریم که بخشي 
از آنها آشنایي با اینستاگرام ندارند و دغدغه شان تامین 
نان شب شان است. نمي توان به این افراد از زباله گفت 
چون در چشم هایشــان مي توان خواند که بي ربط با 
زندگي شان است. از این قشر نمي توان انتظار بازخورد 
داشــت. اگرچه باید گفت در مجموع بازخورد خوبي 
داشــت، چون در میان همان اقشاري که دغدغه نان 
شب داشتند هم مي شد دید که این مسأله جذابیت 
دارد که فردي براي گفتن از آن، مســافتی طولاني را 

رکاب مي زند.
از شــروع فعالیت هاي محیط  زیســتي هراس 

داشتید؟
در ابتداي راه ترس هایم را داشتم. زماني که فردي 
وارد مبحــث محیط  زیســت مي شــود، ناخودآگاه 
مي ترســد چون وضعیت محیط  زیست ما ترسناك 
است. این ترس را داشــتم و تمام تلاشم این بود با آن 
کنار بیایــم ولي زماني که در این مســیر پیش رفتم 
چیزي که من را ترساند این بود که موضوع خیلي فراتر 
از صحبت هایي است که مي شود. یعني بیشتر از این که 
محیط  زیست مان نیاز به کمک داشته باشد، مردم مان 
نیاز به کار دارند به طوري که خارج از توان من یا صدها 
فرد همانند من است. شاید اگر برنامه جدي از سمت 
دولت اجرایي شــود و طبق آن افراد زیادي در مناطق 
مختلف به مســأله محیط  زیســت و فرهنگ سازي 
در ایــن عرصه بپردازند، مي توان امید داشــت که در 
این مسیر کارهایي انجام داد، البته در نهایت با وجود 
فعالیت مدارس طبیعت شــاید بتوان به مهیا شدن 
چنین شرایطي امیدوار بود. درواقع ما باید مشکلاتي 
از این دست را توسط نسل هاي آینده حل کنیم. یعني 
کودکاني تربیت کنیم که 20سال آینده دغدغه محیط 
 زیست داشته باشند، دغدغه هموطن، پرندگان و یوز 
داشته باشند نه این که دغدغه خودشان را داشته باشند. 
این خیلي اهمیت دارد که بتوانیم بر یک پتانسیل بالقوه 
تاثیر بگذاریم تا زماني که بالفعل شد سرمنشأ تغییر 

باشد.

گفت وگوي »شهروند« با صالح محبي، فعال محیط زیستي که با شعار بي زباله رکاب مي زند و در فكر احداث مدرسه طبیعت است

بیش از محیط زیست، جامعه نیاز به کمک دارد
 کودکاني تربیت کنیم که 20سال آینده دغدغه محیط زیست داشته باشند، دغدغه هموطن، پرندگان و یوز داشته باشند نه فقط دغدغه خودشان

چگونه با مدارس طبیعت آشنا شدید؟
اگر فــردي بخواهــد وارد کنشــگري 
محیط  زیســتي شــود، در گام نخســت 
اســامي را حتمــا خواهد شــنید. یکي از 
این اســامي محمد درویش است. فردي 
است که علامت ســوال را ایجاد مي کند، 
این کــه مي خواهــي در محیط  زیســت 
چه کاري انجــام بدهي. در همــان ابتدا 
پــاي صحبت هاي ایشــان نشســتم و با 
مدرســه هاي طبیعت آشنا شــدم. بعد با 
عکاس مدارس طبیعت آشــنا شدم؛ پویا 
قلیچ خانــی از راه هــاي ارتباطي مختلف 
برایم گفت. سایت ثبت نام دوره تسهیل گر 
مدارس طبیعت را معرفــي کرد؛ مدارس 
طبیعت معلم نــدارد، تســهیل گر دارد. 
فردي که رابط میان بچه هــا و طبیعت را 
تسهیل کند. با آقاي وهاب زاده آشنا شدم. 
در دوره ها مشــارکت داشتم و از همان جا 
با مدرســه طبیعت گره خوردم. در دوره 
تسهیل گر مدرسه طبیعت 30-40نفري 
شرکت کرده بودند که همگي دید محیط  
زیستي داشــتند، البته بودند افرادي که 
دید اقتصادي داشــتند، اما همگي در یک 
چیز مشــترك بودند، این کــه در برهه اي 
اشک به چشــمان همه آنها آمد. حسرت 
دوران کودکي را خوردند یا اگر پدرومادر 
بودند، حســرت اتفاقات بدي که در دوره 
رشــد کودکان شــان رقــم زده بودند را 
خوردند. نمي شود گفت دوره اي آموزشي 
بــود. واقعیت مدارس طبیعت این اســت 
کــه تنها به محیط  زیســت توجــه ندارد 
بلکه هدف این مدارس انسان سازي است. 
درواقــع هدف این مدارس این اســت که 
انساني را تربیت کند که خوشبخت است 
نه موفق. افرادي کــه خودانگیخته اند و به 

تنهایي منشأ یادگیري.
بــه این فكــر کرده اید مدرســه 

طبیعتي احداث کنید؟
در مشهد دوره تسهیل گري 
ایــن مــدارس را گذرانــدم. 
در اصفهــان مکان مناســب 
براي احداث این مــدارس را 

یافتم، چون ایــن مدارس 
نیازمنــد المان هایي 

همچــون متراژ 
 ، 3000متــر
ن  ختــا ر د
ل،  کهنســا
د  جــو و
منابع آبي 

و... است. متاســفانه به دلیل خشکسالي 
اصفهان چاه آبش خشک شد و با رفع این 
مشکل حتما این مدرســه را در اصفهان 
راه اندازي خواهــم کرد. البتــه این ایده 
را هم دارم کــه به عنوان ســفیر مدارس 
طبیعت تمام ایــران را رکاب بزنم. تعداد 
این مدارس در ایران به 80 رســیده است 
و بیشــترین تعداد آن هم به اســتان هاي 

شمالي اختصاص دارد. 
بچه هایي که بعد از 12ســالگي باید 
به مدارس عادي بروند دچار مشــكل 

نمي شوند؟
احتمالا با مشکلاتي روبه رو خواهند شد. 
این بچه ها با ســایر بچه هاي هم سن وسال 
خود متفاوت اند؛ بچه هاي عملي، باهوش، 
توانمندتــر. البته این بچه هــا آموخته اند 
خود را چگونه با شــرایط تطبیق بدهند. 
با شــرایط خیلي زود کنار مي آیند، البته 
قرار نیست از 12ســالگي به یک باره وارد 
مدارس عادي شوند. بسیاري از خانواده ها 
در 7سالگي فرزندشان را در مدارس عادي 
ثبت نام مي کننــد و در کنار آن از مدارس 

طبیعت هم بهره مي برند.
به نظر شــما، نقش مدارس طبیعت 
در زندگي امروز جامعه شهرنشــین 

چیست؟
در حال حاضــر مــا بــا تک فرزنــدان 
آپارتمان نشــیني روبه رو هستیم که در 
بیشــتر اوقات تک وجهي بزرگ شده اند. 
آشــنایي خانواده ها با این مدارس کمک 
مي کند در آینده ما بــا جامعه اي پویاتر 
روبه رو شــویم. اگر این مــدارس بتوانند 
جاي خــود را در جامعه بیابنــد، مانند 
مهدکودك ها به ضرورت بدل مي شــوند 
و در کنــار مهدکودك هــا مي توانند به 
داشتن نســلي ســالم تر، برانگیخته تر و 
پوتاتر کمک کنند. در تهران هم 
چنین مدارســي را شاهدیم 
که به شــکل ســیار و ثابت 
فعالیت مي کننــد و همگي 
موضــوع طبیعــت دارند و 
خانواده ها مي توانند با سرچ 
در اینترنت با نحوه فعالیت 
ارتباطي  راه هــاي  و 
آن آشنا شوند. این 
مــدارس از حیث 
قیمت هــم براي 
خانواده ها صرفه 
ي د قتصــا  ا

دارد.

شاید بسیاري از مردم شغل، 
ازدواج و... را جزو اولویت هاي 
خود قرار بدهند. من مي گویم 
کنشگر مدني شدن، فعالیت 

اجتماعي داشتن

در »ان جي او«هاي مختلفي 
فعالیت داشته ام اما درحال حاضر 
به شكل انفرادي فعالیت مي کنم و 

زیرمجموعه هیچ سمني نیستم
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